
11 سه شنبه 29 شهریور 1401
 شماره  8596

هفته گذشــته، پس از آنکه خبــر خداحافظی 
سورنا ستاری پس از ۹ســال از معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری در فضای مجازی برای 
ساعاتی دست به دست می شد، مهم ترین پرسش 
این بود که »چه کســی بر مســند این معاونت 
می نشــیند؟« درنهایت، روز گذشته بازهم در 
فضای مجازی، نامه ای به امضای رئیس جمهوری 
منتشر شد. محتوای این نامه حاکی از انتصاب 
روح الله دهقانــی فیروزآبــادی، رئیــس فعلی 
سازمان جهاد دانشــگاهی به عنوان سرپرست 
معاونــت علمی و فناوری ریاســت جمهوری با 
حفظ ســمت بود. صرف نظر از حاشیه هایی که 
درباره علت استعفای ستاری مطرح شد، شاید 
اظهارنظر یکی از اعضای کمیســیون آموزش، 
تحقیقات و فناوری مجلس شــورای اســامی 
در این مورد، مســتدل تر از بقیه به نظر برســد. 
محمد وحیدی علت احتمالی استعفای ستاری 
را بــا »تغییر ســاختار در وزارت علوم« مرتبط 
دانســت. با این حال، اگرچه در زمان انتخابات، 
نام سورنا ســتاری در فهرست اعضای منتخب 
دولت رئیسی دیده می شد، اما در این مدت در 
بخش معرفی هیأت دولت در پایگاه اطاع رسانی 
ریاســت جمهوری و در جمع وزیران و معاونان 

رئیسی نام وی مشاهده نشد.

سرپرست جدید، آشنا با علم و فناوری
با این حال، سرپرســت جدیــد معاونت علمی و 
فناوری ریاســت جمهوری هم با این حوزه ناآشنا 
نیســت. روح الله دهقانی فیروزآبــادی زمانی که 
به عنوان رئیس سازمان جهاد دانشگاهی منصوب 
شد، شعار »جهاد دانشگاهی؛ زیست بوم نوآوری 
نخبگان ایران« را به عنوان تابلوی پیش روی خود 
انتخاب کرد. او هم مانند سلف خود، دانش آموخته 
دانشگاه صنعتی شریف و دانشیار همین دانشگاه 
اســت. دهقانی فیروزآبادی تحصیات خود را در 
رشته مهندسی هوا فضا تا دکتری ادامه داده و به 

پایان رسانده است.
او در کارنامه خــود، معاون تحقیقــات، فناوری 

و نوآوری دانشــگاه آزاد اســامی، همکاری در 
معاونت پژوهشی و مشاور رئیس دانشگاه صنعتی 
شــریف، راهبری و توســعه بیش از ۳۰ شرکت 
دانش بنیان در حوزه هــای تخصصی و مدیریت و 
اجرای چند پروژه صنعتی ملی و همچنین تأسیس 
و مدیریت پردیس نوآوری و مرکز تحقیقات شهید 

تهرانی مقدم را ثبت کرده است.
دهقانی فیروزآبادی چندی پیش طی یک مصاحبه 
به طور تلویحی از عملکرد معاونت علمی و فناوری 
انتقاد کرده و احداث پارک های فناوری در کشور را 
نوعی کپی برداری از پارک های آمریکا دانسته بود.

دهقانی در یکی از مصاحبه های خود صریحا اعام 
کرده بود که با ارتباط مستقیم دانشگاه و صنعت با 
یکدیگر مخالف است؛ موضوعی که معاونت علمی 
در سالیان گذشته شدیدا روی آن تأکید داشت و 

برای آن تاش های زیادی کرده است.
او در این مصاحبه  گفته بود: اگر دانشگاه مستقیم 
به صنعت وصل شــود، خراب می شــود. نیروی 
انســانی که به درد شــرکت دانش بنیان بخورد، 
دانشــگاه تولید نمی کند. ما می خواهیم دانشگاه 

با صنعت ارتباط برقرار کنــد و در چرخه ی تولید 
ثروت قرار بگیرد.

علت استعفا
نماینده مردم بجنورد در مجلس شورای اسامی با 
اشاره به اینکه هنوز اطاعات تکمیلی درباره علت 
استعفای سورنا ستاری به دستش نرسیده، گفت: 
»به نظر می رسد علت اســتعفای ستاری به تغییر 
ساختار در وزارت علوم مرتبط باشد. احتمال دارد 
یکی از علت های استعفا، نبود هماهنگی با معاونت 
فناوری و نــوآوری وزارت علوم که به تازگی ایجاد 

شده است، باشد.«
محمد وحیدی بــا تأکید بر اینکــه در ایجاد این 
معاونت مخالفتی وجود ندارد و به طور قطع اهمیت 
بسیاری هم دارد، ادامه داد: »با این حال، هماهنگی 
بین معاونت علمی ریاســت جمهوری و معاونت 
فناوری و نوآوری وزارت علوم باید تقویت شود و 

افزایش پیدا کند.«
عضو کمیســیون آموزش، تحقیقــات و فناوری 
مجلس، ســتاری را از ظرفیت های علمی کشور 

دانست و با بیان اینکه انتظار می رود رئیس جمهور 
در مورد استعفای ســتاری بررسی های بسیاری 
انجام دهد، اضافه کرد: »تنهــا حامی موضوعات 
دانش بنیان در گذشــته هم مقام معظم رهبری 
بودنــد و در این حوزه توســط معاونــت علمی 
ریاست جمهوری، اقدامات بسیاری انجام شده و 
نیاز است که اقدامات انجام شده و نتایج به دست 
آمده در این حوزه از سوی رئیس جمهوری به خوبی 

مورد توجه قرار گیرد.«

عملکرد ستاری
ســورنا ســتاری که دکتری مکانیک از دانشگاه 
شریف دارد و عضو هیأت علمی و دانشیار همین 
دانشگاه اســت، در آبان ماه 1۳۹2 از سوی حسن 
روحانی، رئیس جمهور وقت به عنوان معاون علمی 
و فنــاوری رئیس جمهور منصوب شــد. طی این 
مدت، اکوسیستم فناوری، نوآوری و علمی کشور با 
تغییرات ملموسی همراه شد و عملکرد قابل قبولی 
از خود به جا گذاشت. شــاید یکی از بزرگ  ترین 
اتفاقات دوره صدارت او بر این مسند، ارتقای رتبه 
ایران در حوزه نانوتکنولوژی باشــد که توانست از 
5ســال پیش، ایران را در رتبه چهارم دنیا تثبیت 
کند. قانون جهش تولید دانش بنیان هم در زمان 
حضور ستاری و با پیگیری های مجموعه معاونت 

علمی به تصویب مجلس شورای اسامی رسید.
طی ۹سال حضور ستاری در معاونتی که راهبردی 
محسوب می شود، اقتصاد دانش بنیان به گفتمان 
ملی تبدیل شد و زیســت بوم دانش بنیان کشور 
توانســت به یک انســجام و بازدهی بــالا برای 
پاســخگویی به نیازهای کشــور برسد. به طوری 
که رهبر معظم انقاب سال 14۰1 را با محوریت 
دانش بنیان ها نامگذاری کردند و اکنون شــاهد 
فعالیت 7۳8۳شــرکت دانش بنیان در کشــور 
هستیم. طی سال های اخیر، زیست بوم شرکت های 
خاق و نوآور هم شــکل گرفت و آینده ای روشن 
پیش روی این حوزه کلیدی قرار گرفت. تاش های 
مؤثر برای بازگشت نخبگان به کشور و به کارگیری 
آنها در حوزه های مختلف، از دیگر دستاوردهای 
ستاری به شمار می آید. او همواره بر اهمیت تغییر 
فرهنگ خام فروشی تأکید می کرد و اقتصاد نفتی 
را مهم ترین مانع در مسیر پیشرفت علم و فناوری 

کشور می دانست.

سکاندار جدید در معاونت علمی و فناوری
با استعفای سورنا ستاری که خدمات قابل توجهی برای زیست بوم نوآوری و فناوری انجام داد، اکنون روح الله دهقانی مسیر 

پیشرفت این حوزه را ادامه می دهد

عمادالدین قاسمی پناهدانش بنیان
روزنامه نگار

همه  چیزهایی که باید درباره سویه 
جدید کرونا بدانید 

سویه BA.4.6، آخرین سویه ای از کووید-1۹ است که در 
 BA.4.6 برخی نقاط جهان در حال گسترش است. این سویه
شامل5 تغییر اسید آمینه متمایز از سویه غالب فعلی با نام 
BA.5 و 17تغییر نوکلئوتیدی است که همگی ممکن است 
به سرایت بیشتر ویروس و ایجاد موج جدیدی از همه گیری 

بینجامند.
به گزارش فوربس، BA.4.6، در واقع یک ســویه فرعی از 
سویه اصلی اومیکرون که به ســرعت در آمریکا مورد توجه 
قرار گرفته است، اکنون انتشار آن در بریتانیا نیز تأیید شده 
 BA.4 را از نوادگان سویه BA.4.6 است. متخصصان، سویه
می دانند. BA.4 نخستین بار در ژانویه 2۰22 در آفریقای 
 BA.5 جنوبی شناســایی شــد و از آن زمان در کنار سویه
در سراسر جهان گسترش یافته اســت. هنوز به طور کامل 
مشخص نیســت که BA.4.6 چگونه پدید آمده است، اما 
ممکن اســت یک نوع نوترکیب باشد. ترکیب مجدد زمانی 
اتفاق می افتد که 2 ســویه مختلف از یــک ویروس به طور 

همزمان یک فرد را آلوده  کنند.

درحالی که BA.4.6 از بسیاری جهات شبیه BA.4 است، 
اما حامل جهش در پروتئین اسپایک است. پروتئینی روی 
ســطح ویروس که به آن اجازه ورود به سلول های بدن ما را 
می  دهد. این جهش، R346T که در ســویه های دیگر نیز 
دیده شده است، با فرار سیستم ایمنی همراه است، به این 
معنی که به ویــروس کمک می کند تــا از آنتی بادی های 

به دست آمده از واکسیناسیون و عفونت قبلی فرار کند.
خوشــبختانه، عفونت های اومیکرون معمولا باعث بیماری 
کمتر جدی تر می  شــوند و مرگ ومیر کمتری با اومیکرون 
نسبت به سویه های قبلی ویروس ثبت شده است. در مورد 
سویه BA.4.6 نیز متخصصان همین انتظار را دارند. در واقع، 
هنوز هیچ گزارشــی مبنی بر اینکه این سویه باعث عائم 
شدیدتر می شود، وجود نداشته اســت. اما به نظر می رسد 
BA.4.6 حتی در فرار از سیستم ایمنی بهتر از BA.5، عمل 
می کند. اگرچه این اطاعات براســاس یک مطالعه داوری 
نشده به دست آمده و با گذر زمان ســایر داده های در حال 

ظهور از این امر پشتیبانی می کنند.

چاره کار در واکسن های دوظرفیتی
درحالی کــه BA.5 فراگیرترین نــوع اومیکرون هم اکنون 
اســت، این لزوما به این معنی نیست که جهش های جدید 
از قابلیت های ویروس می کاهد. برآوردهای اولیه حاکی از 
آن است که BA.4.6 نســبت به BA.56.55 درصد مزیت 
بیشتری در تکامل دارد. این نشان می دهد که BA.4.6 در 
مراحل اولیه عفونت، ســریع تر تکثیر می شود و نرخ رشد 
بالاتری نسبت به BA.5 دارد. دانشــگاه آکسفورد گزارش 
کرده است که افرادی که ۳ دوز از واکسن کووید-1۹فایزر 
دریافت کرده اند، در پاســخ به BA.4.6 نسبت به BA.4 یا 
BA.5، آنتی  بادی  کمتری تولید می  کنند. این نگران کننده 
است زیرا نشان می دهد که واکسن های کووید ممکن است 

در برابر BA.4.6 کمتر مؤثر باشند.
شیوع BA.4.6 و دیگر ســویه های جدید کووید از آنجایی 
نگران کننده است که نشان می دهد ویروس هنوز با ما است 
و برای یافتن راه های جدیدی برای غلبه بر پاسخ ایمنی ما در 
برابر واکسیناسیون و عفونت های قبلی در حال جهش است. 
ما می دانیم افرادی که قبا کووید داشته اند می توانند دوباره 
به این ویروس مبتا شوند و این به ویژه در مورد اومیکرون 
بسیار صادق است. اما واکسیناســیون همچنان محافظت 
خوبی در برابر بیماری های شدید و مرگ ومیر ارائه می دهد 
و همچنان بهترین ساحی اســت که برای مبارزه با کووید 
داریم. تأیید اخیر تقویت کننده های دو ظرفیتی خبر خوبی 
است. فراتر از این، توسعه واکسن های چند ظرفیتی کرونا 
که انواع مختلفی را هدف قرار می دهند، می تواند حفاظت 

بادوام تری را ارائه دهد.

معرفی دستگاه هایی که برای رفع 
تکلیف به پنجره ملی پیوسته اند

»پایان شــهریور و پس از گــذر از مهلت 
قانونی، طی گزارشی اسامی دستگاه هایی 
را که صرفا جهت رفع تکلیف به پنجره ملی 
خدمات هوشمند دولت پیوسته اند اعام 
خواهیم کرد تا دربــاره آنها تصمیم گیری 

شود. «  معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات با اعام این خبر 
گفت: از 17۰دستگاهی که قانونگذار حکم کرده پنجره خدمات 
واحد خود را ایجاد کنند، 15۳دستگاه به مردم و کسب وکارها 
خدمت ارائه می دهند. از این تعداد ۳4دستگاه پنجره واحد خود 
را ایجاد کرده و به پنجره ملی خدمات هوشــمند دولت متصل 
شده اند. البته این روند ادامه دار است. به گزارش ایرنا، رضا باقری 
اصل با اشــاره به اینکه غیراز این دستگاه ها 44سامانه ملی نیز 
به این پنجره متصل شده اند و به این واسطه 728خدمت ارائه 
می کنند، ادامه داد: »دستگاه ها از سال۹۳ این فرصت را داشته اند 
که پنجره خود را ایجاد کنند و این یک تأخیر 8ساله است. این 
تکلیف مجددا در شــورای اجرایی فناوری اطاعات به دستور 

رئیس جمهوری به جریان افتاد.

۸۶شــرکت دانش بنیان در استان البرز 
جواز تأســیس خود را دریافــت کرده اند 
و اکنون در دست ساخت هستند. یکی 
از محورهای فعالیت ســازمان صنعت، 
معــدن و تجــارت البــرز در ســال جاری 
احصا و شناسایی واحدهای دانش بنیان 
است. بر همین اساس با راه اندازی این 
تعــداد واحــد بــا ســرمایه گذاری ۱۲هزار 
میلیارد تومان زمینه اشتغال ۶هزار نفر 

فراهم می شود.

 ۸۶

اســپیس ایکس ۵۴ماهــواره اینترنتی 
اســتارلینک را همــراه یــک موشــک 
فالکون۹ از مقر فضایی کیپ کاناورال 
بــه فضــا فرســتاد. ایــن ماموریــت کــه 
به دلیل هوای بد ۵روز به تأخیر افتاده 
بــود، در ســاعت ۱۸دقيقه بامــداد روز 
گذشــته بــه وقــت گرینویــچ در مقــر 
فضایــی کیــپ کانــاورال انجــام شــد. 
تاکنون اسپیس ایکس بیش از ۳۲۰۰ 
اســتارلینک بــه مــدار زمین فرســتاده 

است.
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فناوری

عدد خبر

دانش

عضو هیأت رئیســه مجلس با 
اشاره به اینکه همه وعده های 
وزیــر ارتباطــات در مجلس 
پیگیری و عملکرد این وزارتخانه رصد می شود، 
از بررســی ادعای عیســی زارع پور مبنی بر 
افزایش ســرعت اینترنت در جلســه ای فنی 

خبر داد.
علیرضا ســلیمی با بیان اینکه وزیر ارتباطات 
می گوید که سرعت اینترنت بالا رفته اما پایین 
اســت، ادامه داد: »این موردی فنی اســت و 
موضوع را در جلســه ای فنی در کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس بررسی خواهیم کرد.«

به گزارش سیتنا، او درباره وعده زارع پور برای 
پیشبرد برنامه  پروژه فیبرنوری به منظور ارتقای 
سرعت اینترنت ثابت هم گفت: »وزیر ارتباطات 
وعده هایی داده اند و ما نیز در مجلس پیگیر این 
وعده ها هستیم. برنامه های وزیر ارتباطات را مو 
به مو در مجلس رصد می کنیم و برنامه هایی که 
عقب مانده باشد را حتما پیگیری می کنیم تا به 

نتیجه برسیم.«

ســلیمی همچنین درباره پیشبرد برنامه های 
شــبکه ملی اطاعات تأکید کرد که از طرف 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطاعات هنوز 
گزارش مســتندی به مجلس داده نشــده و 
نمایندگان پیگیر وعده هــای وزیر ارتباطات 

درخصوص پیشرفت این پروژه هم هستند.
باوجودی که وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات 
به آمارهای سایت اسپید تست مبنی بر افزایش 
ســرعت اینترنت اســتناد می کند، اما تجربه 
کاربران طی یک سال گذشته حاکی از کاهش 

سرعت، اختال و قطعی های مکرر است.

 بررسی ادعای وزیر ارتباطات
درباره افزایش سرعت اینترنت 

اینترنت


